

၁၉၆၂ ခုနှစ်၊ ပုံနှိပ်သူများနှင့် ထုတ်ဝေသူများ မှတ်ပုံတင် ဥပဒေ။

[၁၉၆၂ ခုနှစ်၊ ပြည်ထောင်စု မြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးကောင်စီ ဥပဒေအမှတ် ၂၆။]
ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးကောင်စီဥက္ကဋ္ဌသည်၊ အောက်ပါဥပဒေ ကိုပြဋ္ဌာန်းလိုက်သည်။

အပိုင်း ၁။

နိဒါန်း။

၁။ ။(၁) ဤဥပဒေကို၊ ၁၉၆၂ ခုနှစ်၊ ပုံနှိပ်သူများနှင့် ထုတ်ဝေသူများ မှတ်ပုံတင်ဥပဒေဟုခေါ်တွင်စေရမည်။
အမည်နှင့် စတင် အာဏာ တည်သည့်နေ့ရက်။ (၂) ဤဥပဒေသည်၊ ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော် လှန်ရေးအစိုးရက အမိန့်ကြော်ငြာစာဖြင့် သတ်မှတ်သည့် နေ့ရက်တွင် စတင်အာဏာတည်ရမည်။

၂။ ။ဤဥပဒေတွင် အကြောင်း အရာနှင့်ဖြစ်စေ၊ ရှေ့နောက် စကားတို့၏ အဓိပ္ပါယ်ဖော်ပြချက်။ အဓိပ္ပါယ်နှင့်ဖြစ်စေ မဆန့်ကျင်လျှင်—

- (က) “ ပုံနှိပ်ထုတ်ဝေစာ ” ဆိုသည့် စကားရပ်တွင် လက်ရေးစာ၊ သို့ တည်းမဟုတ်ပုံနှိပ်စာအားလုံးပါဝင်သည့်ပြင်၊ လက်ရေးစာနှင့်သော် ၎င်း၊ ပုံနှိပ်စာနှင့်သော်၎င်း၊ အမျိုးအစားတူသည်ဖြစ်စေ၊ မတူသည် ဖြစ်စေ၊ ထင်ရှားမြင်သာ သောပုံသဏ္ဍာန်ပါရှိသည်။ သို့တည်း မဟုတ် ပုံအားဖြင့်သော်၎င်း၊ သဏ္ဍာန်အားဖြင့်သော်၎င်း၊ အခြား နည်းအားဖြင့်သော်၎င်း၊ စကားလုံးများကိုဖြစ်စေ၊ အတွေးအခေါ် များကိုဖြစ်စေ၊ ရိပ်မိစေနိုင်သည့် အရာဟူသရွေ့နှင့် ၎င်း၏မိတ္တူ၊ သို့တည်းမဟုတ် ၎င်းကိုလုံးဝဖြစ်စေ၊ လုံးဝနီးနီးဖြစ်စေ၊ ထုတ်ဝေ သည့် အရာဟူသရွေ့လည်းပါဝင်သည်။
- (ခ) “ စာစောင်၊ ဂျာနယ်၊ မဂ္ဂဇင်း ” ဆိုသည်မှာ၊ အချိန်မှန်မှန်ထုတ်သည့်၊ သို့တည်းမဟုတ်အချိန်မှန်မှန်ဖြစ်စေ၊ အချိန်မှန်မှန်မဟုတ်ဘဲဖြစ်စေ၊ အပိုင်းလိုက်သော်၎င်း၊ အမှတ်စဉ်လိုက်သော်၎င်း ထုတ်သည့်ပုံနှိပ် ထုတ်ဝေစာတခုခုကိုဆိုလိုသည်။
- (ဂ) “ စာအုပ် ” ဆိုသည့်စကားရပ်တွင်၊ မည်သည့်ဘာသာဖြင့်မဆို ထုတ်သည့်စာအုပ်၊ စာအုပ်အစိတ်အပိုင်း၊ စာတမ်းနှင့်စာရွက်ဟူသ ရွေ့ ပါဝင်သည့်ပြင်၊ တသီးတခြားအချပ်လိုက်ပုံနှိပ်ထားသည့်၊ သို့ တည်းမဟုတ် ကျောက်ပုံနှိပ် ထားသည့်၊ သို့တည်းမဟုတ် အခြား နည်းစက်ဖြင့်ပြုလုပ်သည့်တူရိယာတီးကွက်ပုံ၊ မြေပုံ၊ နယ်ပုံ၊ ပုံစံ ဟူသရွေ့လည်းပါဝင်သည်။

- (ဃ) “သတင်းစာ” ဆိုသည်မှာ ပြည်သူတို့နှင့်သက်ဆိုင်သော သတင်းများဖြင့်ပေးသော ပြည်သူတို့နှင့်သက်ဆိုင်သော သတင်းဝေဘန်ချက်များဖြင့်ပေးပါရှိသော အချိန်မှန်မှန်ထုတ်သည့်ပုံနှိပ်ထုတ်ဝေစာတစ်ခုခုကို ဆိုလိုသည်။
- (င) “စာပုံနှိပ်တိုက်” ဆိုသည့်စကားရပ်တွင်၊ စာပုံနှိပ်စက်၊ ၎င်းနှင့်သက်ဆိုင်သော စက်၊ စက်ယန္တရားစု၊ စက်ကိရိယာ တန်ဆာ၊ စက်အစိတ်အပိုင်းနှင့် စာတမ်းအမှတ်အသားအမြောက် အမြားရိုက်နှိပ်ရန် အသုံးပြုသောပစ္စည်းအားလုံး ပါဝင်သည်။
- (စ) “စာပုံနှိပ်စက်” ဆိုသည့်စကားရပ်တွင်၊ ပုံနှိပ်ရန်အလို့ငှါ၊ အသုံးပြုသော အင်ဂျင်စက်၊ စက်ကိရိယာ၊ ကျောက်ပုံနှိပ်ရန်ကျောက်ပြားများ၊ ကိရိယာတန်ဆာ၊ အသုံးအဆောင်နှင့်အခြားစက်ယန္တရားစု ပါဝင်သည်။
- (ဆ) “ပုံနှိပ်သူ” ဆိုသည့်စကားရပ်တွင်၊ အပိုဒ် (င) နှင့် (စ) တွင်ဖော်ပြထားသော စာပုံနှိပ်တိုက်နှင့် စာပုံနှိပ်စက်ပိုင်ဆိုင်သည့်သူပါဝင်ရမည့်ပြင်၊ ပိုင်ရှင်အများရှိသည့်ကိစ္စ၌ အစုစပ် (Partnership)၊ ကုမ္ပဏီ (Company)၊ မိသားစု (Family Business)၊ သို့တည်းမဟုတ် အခြားအသင်းအဖွဲ့များဖြစ်ပါမူ၊ စီမံအုပ်ချုပ်သော အစုရှင်၊ စီမံအုပ်ချုပ်သော ဥက္ကဋ္ဌ၊ မန်နေဂျင်းဒါရိုက်တာ၊ အတွင်းရေးမှူး၊ သို့တည်းမဟုတ် တာဝန်ခံပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦးဦးလည်းပါဝင်သည်။
- (ဇ) “ထုတ်ဝေသူ” ဆိုသည့်စကားရပ်တွင်၊ သတင်းစာ၊ စာစောင်၊ ဂျာနယ်၊ မဂ္ဂဇင်း၊ စာအုပ်နှင့်အခြား ပုံနှိပ်ထုတ်ဝေစာများ ထုတ်ဝေသူပါဝင်ရမည့်ပြင်၊ ပိုင်ရှင်အများရှိသည့်ကိစ္စ၌ အစုစပ် (Partnership)၊ ကုမ္ပဏီ (Company)၊ မိသားစု (Family Business)၊ သို့တည်းမဟုတ် အခြားအသင်းအဖွဲ့များဖြစ်ပါမူ၊ စီမံအုပ်ချုပ်သော အစုရှင်၊ စီမံအုပ်ချုပ်သော ဥက္ကဋ္ဌ၊ မန်နေဂျင်းဒါရိုက်တာ၊ အတွင်းရေးမှူး၊ သို့တည်းမဟုတ် တာဝန်ခံပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦးဦးလည်းပါဝင်သည်။
- (ဈ) “သတ်မှတ်သည်” ဆိုသည်မှာ၊ ဤဥပဒေအရပြုသည့် နည်းဥပဒေများဖြင့်သတ်မှတ်သည်ကိုဆိုလိုသည်။

အပိုင်း ၂။

စာပုံနှိပ်စက်များနှင့် သတင်းစာများ။

၃။ ။ (၁) ဤဥပဒေတွင် အခြားနေရာ၌ မည်သို့ပင်ပါရှိစေကာမူ၊ မည်သူမျှ စာအုပ်များ၊ သို့တည်းမဟုတ် စာရွက်စာတမ်းများ ပုံနှိပ်ရန် စာပုံနှိပ်စက်လက်ရှိထား သူက ဝန်ခံချက် ပြုလုပ် ရခြင်း။ စာပုံနှိပ်စက် တစ်ခုခုကို ၎င်းစာပုံနှိပ်စက် တည်ရှိရာနယ် အတွင်းစီရင်ပိုင်ခွင့် အာဏာရ ပဌမတန်း ရာဇဝတ်တရား သူကြီးထံတွင်သတ်မှတ်သည့် ဝန်ခံချက်ကို မပြုလုပ်၊ လက်မှတ်မရေးထိုးလျှင်၊ ပြည်ထောင်စု မြန်မာနိုင်ငံအတွင်းလက်ရှိမထားရ။

(၂) သတင်းစာဟူသရွေ့ပုံနှိပ်သူ၊ သို့တည်းမဟုတ် ထုတ်ဝေသူသည်၊ ပုဒ်မ ၆ အရ၊ မိမိ၏ လုပ်ငန်းကိုမှတ်ပုံမတင်မီ၊ ထိုသတင်းစာပုံနှိပ်ရာ၊ သို့တည်းမဟုတ် ထုတ်ဝေရာ နယ်အတွင်းဖြစ်စေ၊ ပုံနှိပ်သူ၊ သို့တည်းမဟုတ် ထုတ်ဝေသူ နေထိုင်ရာနယ်အတွင်း ဖြစ်စေ၊ စီရင်ပိုင်ခွင့် အာဏာရ ပဌမတန်း ရာဇဝတ် တရားသူကြီးထံ သို့၊ ကိုယ်တိုင်လာရောက်၍၊ သို့တည်းမဟုတ် သတ်မှတ်သည့် နည်းလမ်းနှင့်အညီ၊ ဤကိစ္စ အလို့ငှါ အာဏာအပ်နှင်းထားသည့် ကိုယ်စားလှယ်စေလွှတ်၍၊ သတ်မှတ်သည့် ဝန်ခံချက် ကိုပြုလုပ်ကာ လက်မှတ်ရေးထိုးရမည်။

(၂) ပုံနှိပ်သူ၊ သို့တည်းမဟုတ် ထုတ်ဝေသူသည်၊ ပုံနှိပ်ရာ၊ သို့တည်းမဟုတ် ထုတ်ဝေရာအရပ်ပြောင်းရွှေ့သည့်အခါ သတ်မှတ်သည့် ဝန်ခံချက်ကို အသစ်ပြုလုပ်ကာ လက်မှတ်ရေးထိုးရမည်။

(၄) အထက်တွင်ဆိုခဲ့သည့်အတိုင်း ပြုလုပ်၍ လက်မှတ်ရေးထိုးသည့် ဝန်ခံချက် အသီးသီး၏ မူရင်းနှင့်စပ်လျဉ်း၍ ထိုပဌမတန်း ရာဇဝတ် တရားသူကြီး မည်သို့မည်ပုံ ဆောင်ရွက်ရမည်ကို သတ်မှတ်ရမည်။

၄။ ။ (၁) ဤဥပဒေတွင် အခြားနေရာ၌ မည်သို့ပင်ပါရှိစေကာမူ၊ မည်သူမဆို အထက်အဆိုပါ ဝန်ခံချက်တစ်ခုခုကို လက်မှတ်ရေးထိုးပြီး နောက်၊ အဆိုပါ ဝန်ခံချက်တွင် ဖော်ပြထားသည့် သတင်းစာ နှင့်စပ်လျဉ်း၍ ပုံနှိပ်သူ၊ သို့တည်းမဟုတ် ထုတ်ဝေသူအဖြစ်မှ ရပ်စဲသွားလျှင်၊ သက်ဆိုင်ရာ ပဌမတန်း ရာဇဝတ် တရားသူ ကြီးထံ လာရောက်၍၊ သတ်မှတ်သည့် ဝန်ခံချက် သုံးစောင် ပြု လုပ်ကာ လက်မှတ်ရေးထိုးနိုင်သည်။

(၂) ပုဒ်မခွဲ (၁) အရ၊ ပြုသည့် ဝန်ခံချက်မူရင်း အသီးသီးနှင့်စပ်လျဉ်း၍ ထို ပဌမတန်း ရာဇဝတ် တရားသူကြီး မည်သို့မည်ပုံ ဆောင်ရွက်ရမည်ကို သတ်မှတ်ရမည်။

အပိုင်း ၃။

ဗဟိုမှတ်ပုံတင်အဖွဲ့နှင့်မှတ်ပုံတင်အရာရှိများ။

၅။ ။ (၁) ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရသည်၊ ဤဥပဒေပါ ကိစ္စများနှင့် တာဝန်ဝတ်တရားများကို ဆောင်ရွက်ရန်အလို့ ငှါ၊ ပြန်ကြားရေးဌာန လက်အောက်တွင် ဗဟိုမှတ်ပုံတင်အဖွဲ့ တခုကို၊ သတ်မှတ်သည့်အတိုင်း ဖွဲ့စည်းရမည်။

(၂) ပြန်ကြားရေးဌာနတာဝန်ခံသည်၊ ဤဥပဒေအရ တာဝန်ဝတ်တရားများကို ပိုမိုထိရောက်စွာ ဆောင်ရွက်နိုင်ရန် အလို့ငှါ၊ ရန်ကုန်နှင့် အခြားခရိုင်အသီးသီးအတွက် မှတ်ပုံတင်အရာရှိနှင့် အခြား ရာထမ်းမှုထမ်းများကို လိုအပ်သလို ခန့်ထားနိုင်သည်။

(၃) ဤဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့် မဆန့်ကျင်စေဘဲ၊ မှတ်ပုံတင်အရာရှိများ သည်၊ ဗဟိုမှတ်ပုံတင်အဖွဲ့၏ ကြီးကြပ်အုပ်ချုပ်ခြင်းကို လိုက် နာလျက်၊ သတ်မှတ်သည့် အာဏာနှင့် တာဝန်ဝတ်တရားများ ကို သုံးစွဲဆောင်ရွက်ရမည်။

အပိုင်း ၄။

ပုံနှိပ်သူနှင့် ထုတ်ဝေသူများ မှတ်ပုံတင်ခြင်း။

၆။ ။ (၁) ဤဥပဒေတွင်အခြားနည်းပြဋ္ဌာန်းထားသည်မှတစ်ပါး ပုံနှိပ်သူတိုင်းသည်၊ သို့တည်းမဟုတ် ထုတ်ဝေသူတိုင်းသည်၊ ပုဒ်မ ၃ အရ၊ ဝန်ခံချက်ကို ပြုလုပ်လက်မှတ်ထိုးပြီးနောက်၊ မိမိ၏ လုပ်ငန်းကို သက်ဆိုင်ရာမှတ်ပုံတင်အရာရှိထံတွင် သတ်မှတ်သည့် လျှောက်လွှာပုံစံဖြင့် သတ်မှတ်သည့် ကာလအပိုင်းအခြားအတွင်း မှတ်ပုံတင်ရန် လျှောက်ထားရမည်။

(၂) ဤဥပဒေအရ ထုတ်ပေးသည့် မှတ်ပုံတင်သက်သေခံလက်မှတ်နှင့် ထိုလက်မှတ်ပါ စည်းကမ်းချက်များ၊ သို့တည်းမဟုတ် လိုအပ်ချက်များအရမှတစ်ပါး၊ မည်သူမျှ ပုံနှိပ်သည့်လုပ်ငန်းကိုသော်၎င်း၊ ထုတ်ဝေသည့်လုပ်ငန်းကိုသော်၎င်း၊ မဆောင်ရွက်စေရ။

၇။ ။ ဤဥပဒေအရ မှတ်ပုံတင်ရန် လျှောက်လွှာနှင့်အတူ၊ သတ်မှတ်သည့် လျှောက်လွှာနှင့် အတူ စာတမ်း အမှတ်အသားများနှင့် အကြောင်းအရာများကို ပေးပို့ရမည်။

၈။ ။ (၁) သက်ဆိုင်ရာ မှတ်ပုံတင် အရာရှိသည်၊ ပုံနှိပ်သူ၊ သို့တည်းမဟုတ် ထုတ်ဝေသူထံမှ မှတ်ပုံတင်ရန်လျှောက်လွှာ ရရှိသည့်အခါ ယာယီမှတ်ပုံတင် သက်သေခံ လက်မှတ်ထုတ် ပေးခြင်း။ မိမိသင့်သည်ထင်မြင်သည့် စုံစမ်းစစ်ဆေးမှုပြုလုပ်ပြီးနောက်၊ သတ်မှတ်သည့်အတိုင်း ယာယီမှတ်ပုံတင် သက်သေခံ လက်မှတ်ထုတ်ပေးနိုင်သည်။

(၂) သက်ဆိုင်ရာမှတ်ပုံတင် အရာရှိသည်၊ ပုံနှိပ်သူ၊ သို့တည်းမဟုတ် ထုတ်ဝေသူသည်၊ လုပ်ငန်း၏ ရည်ရွယ်ချက်များနှင့် လျှောက်လွှာတွင်ဖော်ပြထားသည့်အကြောင်းအရာများ မှန် မမှန်စုံစမ်း စစ်ဆေးမှုကို သတ်မှတ်သည့်အတိုင်း ပြုလုပ်စေပြီးနောက်၊ ကြေနပ်လျှင်၊ မှတ်ပုံတင်သက်သေခံ လက်မှတ်ထုတ်ပေးရန်၊ သို့တည်းမဟုတ် မကျေနပ်လျှင်၊ မှတ်ပုံတင်သက်သေခံ လက်မှတ်ထုတ်ပေးရန် အစီရင်ခံချက်နှင့်တကွ အမှုတွဲကို ဗဟိုမှတ်ပုံတင်အဖွဲ့သို့ပေးပို့ရမည်။

(၃) ဗဟိုမှတ်ပုံတင်အဖွဲ့သည်၊ ပုဒ်မခွဲ (၂) အရ ပေးပို့သည့် အမှုတွဲကိုရရှိသည့်အခါ၊ စဉ်းစားဆင်ခြင်၍ မိမိသင့်တော်သည် ထင်မြင်သည့်အတိုင်း မှတ်ပုံတင် သက်သေခံလက်မှတ်ထုတ်ပေးရန်အမိန့်ကိုသော်၎င်း၊ ထုတ်ပေးရန်အမိန့်ကိုသော်၎င်း၊ ချမှတ်ရမည်။

၉။ ။ (၁) ဤဥပဒေအရ ထုတ်ပေးသည့် မှတ်ပုံတင် သက်သေခံလက်မှတ်သည်၊ သတ်မှတ်သည့် ကာလအပိုင်းအခြားအထိ အတည်ဖြစ်စေရမည်။

မှတ်ပုံတင် သက်သေခံ လက်မှတ်အတည်ဖြစ်ရမည့် ကာလအပိုင်းအခြား။

(၂) ဤဥပဒေ အာဏာမတည်မီက ၁၉၅၉ ခုနှစ်၊ ပုံနှိပ်သူများနှင့်ထုတ်ဝေသူများ (မှတ်ပုံတင်) အက်ဥပဒေအရ ထုတ်ပေးထားသည့် မှတ်ပုံတင်သက်သေခံလက်မှတ်များသည်၊ ၁၉၆၂ ခုနှစ်၊ အောက်တိုဘာလ ၁၄ ရက်နေ့တွင် အတည်ဖြစ်ခြင်းမှရပ်စဲရမည်။

ဥပဒေအာဏာမတည်မီ ကထုတ်ပေးထားသည့်မှတ်ပုံတင်သက်သေခံလက်မှတ် အတည်ဖြစ်ရမည့် ကာလ အပိုင်းအခြား။

(၃) ပုဒ်မခွဲ (၁) နှင့် (၂) တွင် ရည်ညွှန်းသည့် မှတ်ပုံတင် သက်သေခံလက်မှတ်ကို၊ သတ်မှတ်သည့်အတိုင်း အသစ် လဲလှယ်ရန်လျှောက်ထားနိုင်သည်။

၁၀။ ။မည်သည့်ပုံနှိပ်သူ၊ သို့တည်းမဟုတ် ထုတ်ဝေသူမဆို၊ လိမ်လည်လှည့်ဖြားလိုသော သဘောနှင့်ဖြစ်စေ၊ မရိုးမဖြောင့်သောသဘောနှင့်ဖြစ်စေ၊ မှတ်ပုံတင်သက်သေခံလက်မှတ်ရယူကြောင်းကို သော်၎င်း၊ ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရဝါဒနှင့်သဘောထားကိုဖြစ်စေ၊ ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ အကျိုးကိုဖြစ်စေ၊ ထိခိုက်စေရန်အကြံနှင့် မှတ်ပုံတင်ကြောင်းကိုသော်၎င်း၊ စုံစမ်းစစ်ဆေး၍တွေ့ရှိလျှင်၊ ထိုမှတ်ပုံတင်သက်သေခံလက်မှတ်ကို၊ ဗဟိုမှတ်ပုံတင်အဖွဲ့က ရုပ်သိမ်းနိုင်သည်။

ခြွင်းချက်။ ။သို့ရာတွင် ဗဟိုမှတ်ပုံတင်အဖွဲ့က ဤပုဒ်မအရ အရေးယူဆောင်ရွက်သောအခါ၊ သက်ဆိုင်ရာပုံနှိပ်သူ၊ သို့တည်းမဟုတ် ထုတ်ဝေသူမှာ လာရောက်ထုချေပိုင်ခွင့်ရှိစေရမည်။

အပိုင်း ၅။

စာအုပ်၊ စာစောင်၊ ဂျာနယ်၊ မဂ္ဂဇင်းများပေးအပ်ခြင်း။

၁၁။ ။(၁) မည်သည့် စာအုပ်ကိုမဆို၊ ဤဥပဒေကစတင် အာဏာတည်ပြီးနောက်၊ ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံတွင် ပုံနှိပ်သည့်အခါတိုင်း၊ သို့တည်းမဟုတ် ကျောက်ပုံနှိပ်သည့်အခါတိုင်း၊ ပုံနှိပ်သူသည်၊ ရန်ကုန်ရှိ ဗဟိုမှတ်ပုံတင်အဖွဲ့ရုံးသို့ သတ်မှတ်သည့် အတိုင်း အဘိုးအခလွတ်ပေးအပ်ရမည်။

ဥပဒေ စတင်အာဏာတည်ပြီးနောက် ပုံနှိပ်သည့် စာအုပ်များကို အဘိုးအခလွတ်ပေးအပ်ရခြင်း။

(၂) ရန်ကုန်မြို့ရှိ ဗဟိုမှတ်ပုံတင်အဖွဲ့သည်၊ မိမိအား ပုဒ်မခွဲ (၁) အရ၊ ပေးအပ်ထားသောစာအုပ်များကို သတ်မှတ်သည့်အတိုင်း စီမံခန့်ခွဲရမည်။

၁၂။ ။ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံတွင် စာစောင်၊ ဂျာနယ်၊ မဂ္ဂဇင်း အသီးသီး ပုံနှိပ်သူသည်၊ စာစောင်၊ ဂျာနယ်၊ မဂ္ဂဇင်းကို ထုတ်ဝေသည့် အခါတိုင်း ထုတ်ဝေလျှင်ထုတ်ဝေခြင်း ထိုသို့ထုတ်ဝေသည့် စာစောင်၊ ဂျာနယ်၊ မဂ္ဂဇင်းကို ရန်ကုန်မြို့ရှိ ဗဟိုမှတ်ပုံတင်အဖွဲ့ရုံးသို့ သတ်မှတ်ထားသည့်အတိုင်း အဘိုးအခလွတ်ပေးအပ်ရမည်။

ပြည်ထောင်စု မြန်မာနိုင်ငံတွင် ပုံနှိပ်သည့် စာစောင်၊ ဂျာနယ်၊ မဂ္ဂဇင်း အဘိုးအခလွတ် ပေးအပ်ရခြင်း။

အပိုင်း ၆။

စာအုပ်များကိုမှတ်ပုံတင်ခြင်း။

၁၃။ ။ (၁) ပြည်ထောင်စု မြန်မာနိုင်ငံတွင် ပုံနှိပ်သော စာအုပ်များနှင့်စပ်
 လျဉ်း၍ “ စာအုပ်စာရင်း ” ခေါ် စာအုပ်ကို ရန်ကုန်မြို့ရှိ
 စာအုပ်မှတ်တမ်းများကို မဟိုမှတ်ပုံတင်အဖွဲ့ရုံး၌ ထားရှိရမည်။ ထိုစာအုပ်စာရင်း
 မှတ်ပုံတင်ခြင်း။ တွင် ပုဒ်မ ၀၁ အရ၊ ပေးအပ်သော စာအုပ်အသီးသီးနှင့်
 သက်ဆိုင်သည့်မှတ်တမ်းကို မှတ်ပုံတင်ရမည်။ အဆိုပါ မှတ်တမ်းတွင် တတ်နိုင်သရွေ့
 သတ်မှတ်ထားသည့်အကြောင်းအရာများပါရှိစေရမည်။

(၂) အဆိုပါ စာအုပ်စာရင်းတွင် သတ်မှတ်သည့်ကာလအပိုင်းအခြားအတွင်း
 မှတ်ပုံတင်ထားသော မှတ်တမ်းများကို ယင်းသို့ သတ်မှတ်
 မှတ်ပုံတင်ထားသည့် မှတ် တမ်းကို ထုတ်ပြန်ခြင်း။ သည့်ကာလအပိုင်းအခြား ကုန်ဆုံးပြီးနောက် ဆောလျင်နိုင်
 သမျှဆောင်လျင်စွာ၊ ပြန်တမ်းတွင်ထုတ်ပြန်ရမည်။

အပိုင်း ၇။

ဤဥပဒေပါပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့်ဆန့်ကျင်၍ ထုတ်ဝေသော သတင်းစာ၊ စာစောင်၊
 ဂျာနယ်၊ မဂ္ဂဇင်း၊ စာအုပ်နှင့် အခြားပုံနှိပ်ထုတ်ဝေစာများ။

၁၄။ ။ (၁) ရဲအရာရှိ၊ သို့တည်းမဟုတ် ဤကိစ္စအလို့ငှါ၊ ပြည်ထောင်စု
 မြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအဖိုးရက အာဏာအပ်နှင်းထား
 ဤဥပဒေပါပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့်ဆန့်ကျင်၍ ထုတ်
 ဝေသောသတင်းစာ၊ စာ စောင်၊ ဂျာနယ်၊ မဂ္ဂဇင်း၊ စာအုပ်နှင့် အခြား ပုံနှိပ်
 ထုတ်ဝေစာကို သိမ်း ယူ ဖျက်ဆီးနိုင်ခွင့်အာဏာ။ သောအခြားသူတစ်ဦးဦးသည်၊ ဤဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များ
 နှင့်ဆန့်ကျင်၍ထုတ်ဝေသောသတင်းစာ၊ စာစောင်၊ ဂျာနယ်၊
 မဂ္ဂဇင်း၊ စာအုပ်နှင့် အခြားပုံနှိပ်ထုတ်ဝေစာဟူသမျှကိုတွေ့
 ရှိရာနေရာတိုင်း၌သိမ်းယူနိုင်သည်။

(၂) ခရိုင်ရာဇဝတ်တရားသူကြီး၊ သို့တည်းမဟုတ်
 နယ်ပိုင်ရာဇဝတ်တရားသူကြီး၊ သို့တည်းမဟုတ် ပဌမတန်း
 ရာဇဝတ်တရားသူကြီး တဦးဦးသည်၊ ရဲအုပ်ရာထူး အဆင့်
 အတန်းအောက်မရှိသော ရဲအရာရှိတစ်ဦးဦးအား၊ ဤဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့်
 ဆန့်ကျင်၍ထုတ်ဝေသော သတင်းစာ၊ စာစောင်၊ ဂျာနယ်၊ မဂ္ဂဇင်း၊ စာအုပ်နှင့်အခြား
 ပုံနှိပ်ထုတ်ဝေစာများ ထားသို့ဘွယ်ရာရှိသည့်၊ သို့တည်းမဟုတ် ထားသို့ဘွယ်ရာရှိသည်
 ဟု အကြောင်းအားလျော်စွာ သက်သေခံသည့်နေရာသို့ ဝင်ရောက်ရှာဖွေရန် ဝါရမ်း
 စာဖြင့်အာဏာအပ်နှင်းနိုင်သည်။ အဆိုပါ ရဲအရာရှိသည်၊ ထိုနေရာတွင် တွေ့ရှိသော
 စာတမ်းအမှတ်အသားများကို ဤဥပဒေပါပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့် ဆန့်ကျင်၍ ထုတ်ဝေ
 သော သတင်းစာ၊ စာစောင်၊ ဂျာနယ်၊ မဂ္ဂဇင်း၊ စာအုပ်နှင့် အခြားပုံနှိပ်ထုတ်ဝေစာ
 များဟု မိမိယူဆလျှင် သိမ်းယူနိုင်သည်။

(၃) ပုဒ်မခွဲ (၁) အရ၊ သိမ်းယူသော စာတမ်းအမှတ်အသား အားလုံးကို၊
 ခရိုင်ရာဇဝတ်တရားသူကြီးထံသို့ ဖြစ်စေ၊ နယ်ပိုင်ရာဇဝတ်တရားသူကြီးထံသို့ ဖြစ်စေ၊
 ပဌမတန်းရာဇဝတ်တရားသူကြီးထံသို့ဖြစ်စေ၊ ဆောလျင်နိုင်သမျှ ဆောလျင်စွာ တင်ပြ

ရမည်။ ထို့ပြင် ပုဒ်မခွဲ (၂) အရ သိမ်းယူသော စာတမ်းအမှတ်အသားအားလုံးကို၊ ဝါရမ်းစာထုတ်ဆင့်သော ခရိုင်ရာဇဝတ် တရားသူကြီးရုံး၊ သို့တည်းမဟုတ် နယ်ပိုင် ရာဇဝတ် တရားသူကြီး၊ သို့တည်းမဟုတ် ပဌမတန်း ရာဇဝတ် တရားသူကြီးရုံး သို့ဆောင်လျှင် နိုင်သမျှ ဆောင်ရွက်တင်ပြရမည်။

(၄) အဆိုပါစာတမ်းအမှတ်အသားတခုခုသည်၊ ဤဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များ နှင့်ဆန့်ကျင်၍ ထုတ်ဝေသော သတင်းစာ၊ စာစောင်၊ ဂျာနယ်၊ မဂ္ဂဇင်း၊ စာအုပ်၊ သို့တည်းမဟုတ် အခြားပုံနှိပ်ထုတ်ဝေစာဖြစ်သည်ဟု အဆိုပါခရိုင်ရာဇဝတ်တရားသူကြီး၊ သို့တည်းမဟုတ် နယ်ပိုင် ရာဇဝတ်တရားသူကြီး၊ သို့တည်းမဟုတ် ပဌမတန်း ရာဇဝတ် တရားသူကြီးက ဖြစ်စေ၊ အဆိုပါခရိုင်ရာဇဝတ်တရားသူကြီးရုံး၊ သို့တည်းမဟုတ် နယ် ပိုင်ရာဇဝတ်တရားသူကြီးရုံး၊ သို့တည်းမဟုတ် ပဌမတန်း ရာဇဝတ်တရားသူကြီးရုံးက ဖြစ်စေ ယူဆလျှင်၊ ထိုစာတမ်းအမှတ်အသားများကို ဖျက်ဆီးစေနိုင်သည်။ အဆိုပါ စာတမ်းအမှတ်အသားတခုခုသည်၊ ဤဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့် ဆန့်ကျင်၍ ထုတ် ဝေသော သတင်းစာ၊ စာစောင်၊ ဂျာနယ်၊ မဂ္ဂဇင်း၊ စာအုပ်၊ သို့တည်းမဟုတ် အခြားပုံနှိပ် ထုတ်ဝေစာမဟုတ်ဟု ထိုခရိုင်ရာဇဝတ်တရားသူကြီး၊ သို့တည်းမဟုတ် နယ်ပိုင်ရာဇဝတ် တရားသူကြီး၊ သို့တည်းမဟုတ် ပဌမတန်း ရာဇဝတ် တရားသူကြီးက ဖြစ်စေ၊ ထိုခရိုင် ရာဇဝတ်တရားသူကြီးရုံး၊ သို့တည်းမဟုတ် နယ်ပိုင်ရာဇဝတ်တရားသူကြီးရုံး၊ သို့တည်း မဟုတ် ပဌမတန်း ရာဇဝတ်တရားသူကြီးရုံးက ဖြစ်စေ၊ ယူဆလျှင်၊ ထိုစာတမ်းအမှတ် အသားများကို၊ ရာဇဝတ်ကျင့်ထုံး ကိုဥပဒေ ပုဒ်မ ၅၂၃၊ ၅၂၄ နှင့် ၅၂၅ တွင် ပြဋ္ဌာန်းထားသည့် နည်းလမ်းအတိုင်း စီမံခန့်ခွဲရမည်။

၁၅။ ။ (၁) ခရိုင်ရာဇဝတ် တရားသူကြီးသည်၊ သို့တည်းမဟုတ် နယ်ပိုင်

ဤဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်းချက် များနှင့်ဆန့်ကျင်၍ သတင်း စာ၊ စာစောင်၊ ဂျာနယ်၊ မဂ္ဂဇင်း၊ စာအုပ်၊ သို့တည်း မဟုတ် အခြား ပုံနှိပ်ထုတ် ဝေစာထုတ်လုပ်သည့် စာ ပုံနှိပ်စက် ကို ဖမ်း ဆီး၍၊ ဘဏ္ဍာတော် အဖြစ် သိမ်းယူ နိုင်သည့် အာဏာ။

ရာဇဝတ် တရားသူကြီးသည်၊ သို့တည်းမဟုတ် ပဌမတန်း ရာဇဝတ်တရားသူကြီးသည်၊ မိမိစီရင်ပိုင်ခွင့်အာဏာရဒေသ နယ်နိမိတ်အတွင်း၊ စာပုံနှိပ်စက်တခုခုမှ ဤဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်း ချက်များနှင့် ဆန့်ကျင်၍ သတင်းစာ၊ စာစောင်၊ ဂျာနယ်၊ မဂ္ဂဇင်း၊ စာအုပ်၊ သို့တည်းမဟုတ် အခြားပုံနှိပ်ထုတ်ဝေစာ ထုတ်လုပ်နေသည်ဟု ယုံကြည်ရန်အကြောင်းရှိလျှင်၊ ရဲအုပ် ရာထူးအဆင့်အတန်း အောက်မနိမ့်သော ရဲအရာရှိ တဦးဦး အား၊ စာပုံနှိပ်စက်ရှိနိုင်သည့် သို့တည်းမဟုတ် ရှိနိုင်သည့် ဟု အကြောင်းအားလျော်စွာ သက်သေခံကင်းသည့် နေရာသို့ ဝင်ရောက်ရှာဖွေရန် ဝါရမ်းစာဖြင့် အာဏာ အပ်နှင်းနိုင်

သည်။ အဆိုပါနေရာတွင် တွေ့ရှိသော စာပုံနှိပ်စက်သည်၊ ဤဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်းချက် များနှင့် ဆန့်ကျင်၍ သတင်းစာ၊ စာစောင်၊ ဂျာနယ်၊ မဂ္ဂဇင်း၊ စာအုပ်၊ သို့တည်းမဟုတ် အခြားပုံနှိပ်ထုတ်ဝေစာ ထုတ်လုပ်သော စာပုံနှိပ်စက်ဖြစ်သည်ဟု ရှိ၎င်း၊ ထိုစာပုံနှိပ်စက် ကို ဤဥပဒေပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့်ဆန့်ကျင်၍ သတင်းစာ၊ စာစောင်၊ ဂျာနယ်၊ မဂ္ဂဇင်း၊ စာအုပ်၊ သို့တည်းမဟုတ် အခြားပုံနှိပ်ထုတ်ဝေစာ ထုတ်လုပ်ရေးအတွက် အသုံးပြုသည် ဟူ၍၎င်း၊ အဆိုပါရဲအရာရှိက ယူဆလျှင် ထိုရဲအရာရှိသည်၊ ထိုစာပုံနှိပ်စက်ကို သိမ်း ဆည်းနိုင်သည့်ပြင်၊ ထိုနေရာတွင် တွေ့ရှိသော စာတမ်းအမှတ်အသား များကိုလည်း၊ ဤဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့် ဆန့်ကျင်၍ သတင်းစာ၊ စာစောင်၊ ဂျာနယ်၊ မဂ္ဂဇင်း၊

စာအုပ်၊ သို့တည်းမဟုတ် အခြားပုံနှိပ်ထုတ်ဝေစာများ ဖြစ်သည်ဟု မိမိယူဆလျှင် သိမ်းဆည်းနိုင်သည်။

(၂) ထိုရဲအရာရှိသည်၊ ထိုသို့ရှာဖွေကြောင်းကို ဝါရမ်းစာ ထုတ်ဆင့်သည့်ရုံး သို့ အစီရင်ခံရမည့်ပြင်၊ သိမ်းဆည်းထားသည့် ပစ္စည်းအားလုံးကိုလည်း ထိုရုံးသို့ဆောင် လျှင်နိုင်သမျှ ဆောင်လျှင်စွာတင်ပြရမည်။

ခြွင်းချက်။ ။ သို့ရာတွင် သိမ်းဆည်းထားသည့် စာပုံနှိပ်စက်တစ်ခုခုကို၊ အလွယ် တကူမရှေ့ပြောင်းနိုင်လျှင်၊ ထိုရဲအရာရှိသည်၊ မိမိသင့်သည်ထင်မြင်သော ထိုစာပုံနှိပ် စက် အစိတ်အပိုင်းများကိုသာ ရုံးသို့တင်ပြနိုင်သည်။

(၃) အဆိုပါရုံးသည်၊ မိမိလိုအပ်သည် ထင်မြင်သည့် စုံစမ်းစစ်ဆေးမှုပြုလုပ်ပြီး နောက်၊ ဤပုဒ်မအရ သိမ်းဆည်းထားသော စာပုံနှိပ်စက်မှာ၊ ဤဥပဒေပါပြဋ္ဌာန်းချက် များနှင့် ဆန့်ကျင်၍ သတင်းစာ၊ စာစောင်၊ ဂျာနယ်၊ မဂ္ဂဇင်း၊ စာအုပ်၊ သို့တည်းမဟုတ် အခြား ပုံနှိပ်ထုတ်ဝေစာထုတ်လုပ်ရေးအတွက်အသုံးပြုသည့် စာပုံနှိပ်စက်ဖြစ်သည်ဟု ယူဆလျှင်၊ ထိုစာပုံနှိပ်စက်ကို၊ အစိုးရ ဘဏ္ဍာတော်အဖြစ် သိမ်းယူစေရန် အမိန့်စာဖြင့် ဆင့်ဆိုနိုင်သည်။ အဆိုပါစုံစမ်းစစ်ဆေးမှုပြုလုပ်ပြီးနောက်၊ ထိုရုံးသည်၊ ထိုသို့မယူဆလျှင် ထိုစာပုံနှိပ်စက်ကို၊ ရာဇဝတ်ကျင့်ထုံးကိုဥပဒေပုဒ်မ ၅၂၃၊ ၅၂၄ နှင့် ၅၂၅ တွင် ပြဋ္ဌာန်းထားသည့် နည်းလမ်းအတိုင်း စီမံခန့်ခွဲရမည်။

(၄) ထိုရုံးသည်၊ ဤပုဒ်မအရ မိမိရှေ့တင်ပြသောစာတမ်း အမှတ်အသား များကို ပုဒ်မ ၁၄၊ ပုဒ်မခွဲ (၄) တွင် ပြဋ္ဌာန်းထားသည့်အတိုင်း စီမံခန့်ခွဲရမည်။

အပိုင်း ၈။

ပြစ်ဒဏ်များ။

၁၆။ ။ မည်သူမဆို၊ ပုဒ်မ ၃၊ ၁၁ နှင့် ၁၂ ပါပြဋ္ဌာန်းချက်တစ်ခုခုကိုလိုက်နာရန် ပုဒ်မ ၃၊ ၁၁၊ ၁၂ နှင့် စစ်လျဉ်းသည့် ပြစ်ဒဏ်။ ပျက်ကွက်လျှင်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဆန့်ကျင်လျှင်၊ သုံးနှစ်ထက် မပိုသော ထောင်ဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ကျပ်နှစ်ထောင်ထက်မပိုသော ငွေဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ဒဏ်နှစ်ရပ်လုံးဖြစ်စေ၊ စီရင်ခြင်းခံရမည်။

၁၇။ ။ မည်သူမဆို၊ ပုဒ်မ ၆ အရ မှတ်ပုံမတင်မီ၊ ပုံနှိပ်သည့်လုပ်ငန်းကိုသော် ပုဒ်မ ၆ အရမှတ်ပုံမတင် ဘဲ ပုံနှိပ်ထုတ်ဝေသည့် အ တွက်ပြစ်ဒဏ်။ ၎င်း၊ ထုတ်ဝေသည့် လုပ်ငန်းကိုသော်၎င်း၊ ပြုလုပ်လျှင်၊ သုံးနှစ်ထက်မပိုသော ထောင်ဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ကျပ်နှစ်ထောင် ထက်မပိုသောငွေဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ဒဏ်နှစ်ရပ်လုံးဖြစ်စေ၊ စီရင် ခြင်းခံရမည်။

၁၈။ ။ မည်သူမဆို၊ ဤဥပဒေအရဖြစ်စေ၊ ဤဥပဒေအရပြုသည့် နည်းဥပဒေများ မဟုတ် မမှန် ဖော်ပြသည့် အတွက်ပြစ်ဒဏ်။ အရဖြစ်စေ၊ ဝန်ခံချက် ပြုလုပ်ရာ၌သော်၎င်း၊ လျှောက်ထား ချက်တစ်ခုခု ပြုလုပ်ရာ၌သော်၎င်း၊ မဟုတ်မမှန်သည်လည်း ဖြစ်၍ မဟုတ်မမှန်ဟု မိမိသိရှိ၊ သို့တည်းမဟုတ် ယုံကြည် သည်လည်းဖြစ်သော၊ သို့တည်းမဟုတ် မှန်သည်ဟု မိမိယုံကြည်ခြင်းလည်းမရှိသော အကြောင်းအရာကို ဖော်ပြလျှင်၊ သုံးနှစ်ထက်မပိုသော ထောင်ဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ကျပ် နှစ်ထောင်ထက် မပိုသောငွေဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ဒဏ်နှစ်ရပ်လုံးဖြစ်စေ၊ စီရင်ခြင်းခံရမည်။

၁၉။ ။မည်သူမဆို ပုံနှိပ်သူ၊ သို့တည်းမဟုတ် ထုတ်ဝေသူအဖြစ်ဖြင့် မိမိအား ထုတ်ပေးထားသည့် မှတ်ပုံတင် သက်သေခံ လက်မှတ်ကို ရုပ်သိမ်းပြီးနောက်၊ သို့တည်းမဟုတ် အတည်ဖြစ်ခြင်းမှ ရပ်စဲပြီး နောက်၊ ပုံနှိပ်သည့်လုပ်ငန်းကို သော်ငှား၊ ထုတ်ဝေသည့် လုပ်ငန်းကို သော်ငှား၊ ဆက်လက် လုပ်ကိုင်ဆောင်ရွက်လျှင်၊ သုံးနှစ်ထက်မပိုသော ထောင်ဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ကျပ်နှစ်ထောင် ထက်မပိုသော ငွေဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ဒဏ်နှစ်ရပ်လုံးဖြစ်စေ၊ စီရင် ခြင်းခံရမည်။

၂၀။ ။မည်သူမဆို၊ ဤဥပဒေအရ ပြုသည့် နည်းဥပဒေ တခုခုကို သော်ငှား၊ ဤဥပဒေအရ အာဏာပိုင်တဦးဦးက ထုတ်ဆင့်သည့် အမိန့်ကို သော်ငှား၊ လိုက်နာရန် ယျက်ကွက်လျှင်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဆန့် ကျင်လျှင်၊ သုံးနှစ်ထက်မပိုသော ထောင်ဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ကျပ် နှစ်ထောင်ထက် မပိုသော ငွေဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ဒဏ်နှစ်ရပ်လုံး ဖြစ်စေ၊ စီရင်ခြင်းခံရမည်။

အပိုင်း ၉။

အိတ္တဇေယျ။

၂၁။ ။ဤဥပဒေအရဖြစ်စေ၊ ဤဥပဒေအရပြုသည့် နည်းဥပဒေအရ ဖြစ်စေ၊ ဗဟိုမှတ်ပုံတင် အဖွဲ့က ချမှတ်သော အမိန့်တခုခုကို မကျေနပ် လျှင်၊ ပုံနှိပ်သူ၊ သို့တည်းမဟုတ် ထုတ်ဝေသူသည်၊ သတ်မှတ် သည့်နည်းလမ်းအတိုင်း၊ သတ်မှတ်သည့်ကာလအပိုင်းအခြား အတွင်း ပြန်ကြားရေးဌာန တာဝန်ခံထံသို့ အယူခံဝင်နိုင် သည်။ အဆိုပါဌာနတာဝန်ခံ၏ ဆုံးဖြတ်ချက်သည်၊ အပြီး အပြတ် အတည်ဖြစ်ရမည်။

၂၂။ ။(၁) ပြည်ထောင်စု မြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရသည်၊ အမိန့် ကြော်ငြာစာဖြင့်မည်သည့်ပုံနှိပ်သူ၊ သို့တည်းမဟုတ် ထုတ်ဝေ သူကိုမဆို၊ သို့တည်းမဟုတ် မည်သည့်ပုံနှိပ်ထုတ်ဝေစာကိုမဆို ဤဥပဒေပါပြဋ္ဌာန်းချက်အားလုံး၊ သို့တည်းမဟုတ် တခုခုနှင့် သက်ဆိုင်ခြင်းမှ စည်းကမ်းချက်များ ထားရှိ၍ဖြစ်စေ၊ စည်းကမ်းချက်များ မထားရှိဘဲ ဖြစ်စေ၊ ကင်းလွတ်ခွင့်ပြုနိုင်သည်။
(၂) ဤဥပဒေပါပြဋ္ဌာန်းချက်များသည်၊ ဤဥပဒေပါ ဇယားတွင် ဖော်ပြပါရှိ သော ပုံနှိပ်ထုတ်ဝေစာများနှင့် မသက်ဆိုင်စေရ။

၂၃။ ။ဤဥပဒေနှင့်အညီဖြစ်စေ၊ ဤဥပဒေအရ ပြုသည့်နည်းဥပဒေ၊ သို့တည်း မဟုတ် ချမှတ်သည့်အမိန့်တခုခုနှင့်အညီဖြစ်စေ၊ သဘောရိုး ဖြင့်ဆောင်ရွက်သည့်ကိစ္စတခုခုအတွက် မည်သူ့ကိုမျှ တရားမ မှ၊ ရာဇဝတ်မှု၊ သို့တည်းမဟုတ် အခြားမှုခင်းစွဲဆိုခြင်းမပြုရ။

၂၄။ ။ ဗဟိုမှတ်ပုံတင်အဖွဲ့ဝင်၊ ဗဟိုမှတ်ပုံတင်အဖွဲ့ လက်အောက် ရှိမှတ်ပုံတင်
ပြည်သူ့ဝန်ထမ်းများဟု အရာရှိနှင့်အခြားအရာထမ်း အမှုထမ်းအားလုံးသည်၊ ဤဥပ
မှတ်ယူခြင်း။ ဒေနှင့်အညီ ဖြစ်စေ၊ ဤဥပဒေအရ ပြုသည့် နည်းဥပဒေ၊
သို့တည်းမဟုတ် ချမှတ်သည့် အမိန့်တခုနှင့်အညီ ဖြစ်စေ၊
ဆောင်ရွက်သည့်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဆောင်ရွက်သော သဘော သက်ရောက်သည့် ပြုမှု
တခုခုကိုပြုသောအခါ၊ ရာဇသတ်ကြီးပုဒ်မ ၂၁ ၏ အဓိပ္ပါယ်အရ၊ ပြည်သူ့ဝန်ထမ်း
များဖြစ်သည်ဟုမှတ်ယူရမည်။

၂၅။ ။ ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရသည်၊ အမိန့်ကြော်ငြာစာ
ဇယားကိုပြင်ခြင်း။ ဖြင့် ဤဥပဒေပါဇယားကို ပြင်နိုင်သည်။

၂၆။ ။ (၁) ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရသည်၊ အမိန့်
နည်းဥပဒေပြုအာဏာ။ ကြော်ငြာစာဖြင့် ဤဥပဒေပါကိစ္စများ အထမြောက်အောင်
ဆောင်ရွက်ရန်အလို့ငှါ၊ နည်းဥပဒေများပြုနိုင်သည်။

(၂) အထူးအားဖြင့်၊ အထက်ပါအာဏာများ၏ ယေဘုယျသဘောကိုမထိခိုက်
စေဘဲ၊ အဆိုပါ နည်းဥပဒေများကို၊ အောက်ပါကိစ္စများအတွက်ပြဋ္ဌာန်းနိုင်သည်။

- (က) ဗဟိုမှတ်ပုံတင်အဖွဲ့ဝင်တို့၏ ရာထူးသက်တမ်း၊ အာဏာနှင့် တာဝန်
ဝတ်တရားများ၊ ထို့ပြင် ၎င်းတို့အား ပေးရမည့်အခကြေးငွေများ။
- (ခ) ဤဥပဒေအရ စုံစမ်းစစ်ဆေးမှုပြုလုပ်ရမည့်နည်းလမ်းများ။
- (ဂ) မှတ်ပုံတင် သက်သေခံလက်မှတ်၊ သို့တည်းမဟုတ် အသစ်လဲလှယ်
သည့် မှတ်ပုံတင် သက်သေခံလက်မှတ်နှင့်စပ်လျဉ်း၍၊ ပေးဆောင်
ရမည့် အခကြေးငွေ။
- (ဃ) မှတ်ပုံတင် သက်သေခံလက်မှတ်နှင့်စပ်လျဉ်း၍ ပုံနှိပ်သူ၊ သို့တည်း
မဟုတ် ထုတ်ဝေသူက လိုက်နာဆောင်ရွက်ရမည့် စည်းကမ်းချက်
များ၊ သို့တည်းမဟုတ် လိုအပ်ချက်များ။
- (င) မည်သည့် ကိစ္စမျိုးတွင် ဝန်ခံချက် ရုံးမိတ္တူမှာ ယုတ္တိထင်ရှားသည့်
သက်သေခံဖြစ်ခြင်း။
- (စ) ပုံနှိပ်သူ၊ သို့တည်းမဟုတ် ထုတ်ဝေသူက ထားရှိရမည့်စာရင်းစာအုပ်
များ၊ သက်ဆိုင်ရာ အာဏာပိုင်ထံသို့ ပေးပို့ရမည့်အစီရင်ခံစာများ၊
စာရင်းအင်းများနှင့်အကြောင်းအရာများ။
- (ဆ) သတင်းစာ၊ စာစောင်၊ ဂျာနယ်၊ မဂ္ဂဇင်း၊ စာအုပ်နှင့်အခြားပုံနှိပ်ထုတ်
ဝေစာများပေါ်တွင် ပုံနှိပ်ထားရမည့်အကြောင်းအရာများ။
- (ဇ) ဤဥပဒေအရ နည်းဥပဒေများဖြင့် သတ်မှတ်ရန် လိုသည့် အခြား
ကိစ္စများ။

၂၇။ ။ ပုံနှိပ်တိုက် (မှတ်ပုံတင်ရေး) အက်ဥပဒေ [The Press(Registration)
ရုပ်သိမ်းခြင်း။ Act] နှင့် ၁၉၅၉ ခုနှစ်၊ ပုံနှိပ်သူများနှင့် ထုတ်ဝေသူများ
(မှတ်ပုံတင်) အက်ဥပဒေများကို၊ ဥပဒေဖြင့် ရုပ်သိမ်း
လိုက်သည်။

ခြင်းချက်။ ။ သို့ရာတွင် ထိုသို့ရုပ်သိမ်းခြင်းသည်—

- (က) ယခင်က အဆိုပါအက်ဥပဒေတခုခု အာဏာတည်ခြင်းကိုသော်၎င်း၊
- (ခ) အဆိုပါအက်ဥပဒေတခုခုကို ကျူးလွန်သည့်ပြစ်မှုနှင့်စပ်လျဉ်း၍၊ ငွေဒဏ်စီရင်ခြင်း၊ သို့တည်းမဟုတ် ပြစ်ဒဏ်စီရင်ခြင်းခံရလျှင်၊ ထိုသို့ငွေဒဏ်စီရင်ခံရခြင်း၊ သို့တည်းမဟုတ် ပြစ်ဒဏ်စီရင်ခံရခြင်းကိုသော်၎င်း၊
- (ဂ) အဆိုပါငွေဒဏ်စီရင်ခံရခြင်း၊ သို့တည်းမဟုတ် ပြစ်ဒဏ်စီရင်ခံရခြင်းနှင့်စပ်လျဉ်း၍ စုံစမ်းစစ်ဆေးမှု၊ တရားစွဲဆိုမှု၊ သို့တည်းမဟုတ် အခွင့်အရေးကာကွယ်ရယူနိုင်မှုကိုသော်၎င်း

မထိခိုက်စေရ။ ထို့ပြင်ဤဥပဒေ ပြဋ္ဌာန်းခြင်းမပြုဘိသကဲ့သို့ အဆိုပါ စုံစမ်းစစ်ဆေးမှု၊ တရားစွဲဆိုမှု၊ သို့တည်းမဟုတ် အခွင့်အရေး ကာကွယ်ရယူနိုင်မှုကို ပြုလုပ်နိုင်သည့် သို့တည်းမဟုတ် ဆက်လက်ဆောင်ရွက်နိုင်သည့်ပြင်၊ သို့တည်းမဟုတ် အတည်ပြုနိုင်သည့်ပြင်၊ အဆိုပါငွေဒဏ်ကိုလည်း စီရင်နိုင်သည်။ ထို့ပြင်တဆက်တည်းဖြစ်သော အထက်ခြင်းချက်နှင့်မဆန့်ကျင်စေဘဲ၊ အဆိုပါအက်ဥပဒေတခုခုအရ ထုတ်ပေးသည့် မှတ်ပုံတင်သက်သေခံလက်မှတ်၊ ပြုလုပ်သည့်ဝန်ခံချက်၊ ခန့်ထားသည့်ရာထူး၊ လွှဲအပ်သည့်အာဏာ၊ ထုတ်ဆင့်သည့် အမိန့်ကြော်ငြာစာ၊ အမိန့်၊ ညွှန်ကြားချက်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဆင့်ဆိုချက်၊ သို့တည်းမဟုတ် ပြုသည့်နည်းဥပဒေ၊ သို့တည်းမဟုတ် သတ်မှတ်သည့်ပုံစံတခုခုမှာ၊ ဤဥပဒေပါပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့်မဆန့်ကျင်သမျှ၊ ထို့ပြင် ဤဥပဒေအရ ထုတ်ပေးသည့် မှတ်ပုံတင် သက်သေခံလက်မှတ်၊ ပြုလုပ်သည့်ဝန်ခံချက်၊ ခန့်ထားသည့်ရာထူး၊ လွှဲအပ်သည့်အာဏာ၊ ထုတ်ဆင့်သည့်အမိန့်ကြော်ငြာစာ၊ အမိန့်၊ ညွှန်ကြားချက်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဆင့်ဆိုချက်၊ သို့တည်းမဟုတ် ပြုသည့်နည်းဥပဒေ၊ သို့တည်းမဟုတ် သတ်မှတ်သည့်ပုံစံဖြင့်ဖျက်သိမ်းခြင်းမပြုလျှင်၊ ထိုသို့ဖျက်သိမ်းခြင်းမပြုမီအတွင်း ဆက်လက်အတည်ဖြစ်စေရမည့်ပြင်၊ ဤဥပဒေပါ သက်ဆိုင်ရာပြဋ္ဌာန်းချက်များအရ၊ ထုတ်ပေးသည့်မှတ်ပုံတင်လက်မှတ်၊ ပြုလုပ်သည့်ဝန်ခံချက်၊ ခန့်ထားသည့်ရာထူး၊ လွှဲအပ်သည့်အာဏာ၊ ထုတ်ဆင့်သည့်အမိန့်ကြော်ငြာစာ၊ အမိန့်၊ ညွှန်ကြားချက်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဆင့်ဆိုချက်၊ သို့တည်းမဟုတ် ပြုသည့် နည်းဥပဒေ၊ သို့တည်းမဟုတ် သတ်မှတ်သည့်ပုံစံ ဖြစ်သည်ဟူ၍လည်းမှတ်ယူရမည်။

ဇယား။

[ပုဒ်မ ၂၂ (၂) ကိုကြည့်။]

- (က) အစိုးရနှင့်အစိုးရဌာနများကဖြန့်ဖြူးသောပုံနှိပ်ထုတ်ဝေစာများ။
- (ခ) တက္ကသိုလ်များ၊ စာသင်ကျောင်းများ၊ ဘုတ်အဖွဲ့များ၊ ကော်ပိုရေးရှင်းများ၊ ဘဏ်များ၊ မြို့နယ်စီမံအဖွဲ့များ၊ ဒေသန္တရအဖွဲ့များ၏ အာဏာပိုင်များက လုပ်ရိုးလုပ်စဉ် ဝတ်တရားအတိုင်း ဆောင်ရွက်ရာတွင် ဖြန့်ဖြူးသောပုံနှိပ်ထုတ်ဝေစာများ။
- (ဂ) တရားဥပဒေနှင့်အညီဆောင်ရွက်လျက်ရှိသော အသင်းများ၊ အသင်းခွဲများ၊ အသင်းစုများက ဝတ်တရားအတိုင်းဆောင်ရွက်ရာတွင် ဖြန့်ဖြူးသောပုံနှိပ်ထုတ်ဝေစာများ။

(ဆ) ကုန်တိုက်များ၊ ပွဲစားများ၊ ကုန်သည်များ၊ သမဝါယမအသင်းများက
ဆောင်းဝယ်ရေးလုပ်ငန်းအတွက် ဖြန့်ဖြူးသောပုံနှိပ်ထုတ်ဝေစာများ။

(ဇ) ဘာသာရေး၊ သာသနာရေး၊ လူမှုဆက်ဆံရေးအတွက်၎င်း၊ ရွေးကောက်
ပွဲများအတွက်၎င်း၊ ဖြန့်ဖြူးသောပုံနှိပ်ထုတ်ဝေစာများ။